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هـــوش مصنوعـــی، یکی از جدی ترین فناوری های دهه اخیر اســـت که 
نقش ویژه ای بر آینده تکنولوژی خواهد داشت. کشورهای پیشرو جهان 
امـــروز بـــرای بهره برداری بیشـــتر از آن، اقدامات مختلـــف و متعددی را 
انجام داده اند. از سیاستگذاری های کلان و طراحی برنامه های اجرایی 
گرفتـــه تـــا تغییر جهت صنایع و حتـــی آموزش های تخصصی و عمومی 
در دانشگاه ها و مدارس. در ایران هم هرچند با تاخیری قابل تامل، اما 

مورد توجه محققان و مراکز پژوهشی و سیاستی قرار گرفت که نهایتا در 
قالب یک ســـند ملی به تصویب رســـید. ســـند ملی هوش مصنوعی که 
کم هم مورد نقد قرار نگرفته حالا به عنوان مهم ترین ســـند سیاســـتی در 
یر نظر رئیس جمهور هم  کشـــور در نظر گرفته می شـــود و سازمانی ملی ز

عهده دار راهبری آن شده است. 
بـــرای بررســـی بیشـــتر روند ادغـــام و اثرات و تبعات هـــوش مصنوعی در 
ایران، به سراغ مهدی شریعت زاده، پژوهشگر و مدیر میز هوش مصنوعی 
پژوهشـــگاه فضـــای مجـــازی رفتیم. او که در روند نســـخه های ابتدایی 

طراحی سند مشارکت داشته در این گفت وگو از پیچیدگی های پیگیری 
توسعه هوش مصنوعی در کشور سخن گفته است. شریعت زاده معتقد 
است علی رغم همه چالش ها و محدودیت ها، امکان شکوفایی هوش 
یرســـاخت های مرتبط با آن در داخل کشـــور وجود دارد. او  مصنوعی و ز
می گوید در گذشته ای که فاصله ایران با جهان در موضوعات علمی، 
بسیار بیشتر از اکنون بوده، توانسته ایم به فناوری های مورد نیاز دسترسی 
داشـــته باشـــیم و بعضا حتی از ســـبک مختص به خود رونمایی کنیم، 
بنابراین در رابطه با هوش مصنوعی هم می توان چنین کرد؛ به شـــرطی 

کمیتـــی هماهنگـــی و اتفاق نظر بر ســـر  کـــه در میـــان ارکان مختلـــف حا
استفاده از آن وجود داشته باشد. او پرهیز از نگاه های ساده انگارانه به 
علم و سوررئال نسبت به سازمان ملی هوش مصنوعی و افزایش توجه 
سازمان ها به نوآوری و چابک سازی در کنار خودکارسازی سازوکارهای 
دولتی و تسریع بروکراتیک را عناصر لازم در تقویت هوش مصنوعی عنوان 
می کند و معتقد است عقب ماندن در شرایط فعلی از فناوری می تواند 
جایـــگاه ایـــران را در فناوری  هـــای 50 ســـال آینده دنیا بـــه خطر بیندازد. 

مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید. 

شـــاید بتـــوان یکـــی از مهم ترین دســـتاوردهای دولت  ســـیزدهم در حوزه فناوری 
را نگارش ســـند ملی هوش مصنوعی و راه اندازی ســـازمان مربوط به آن عنوان 
کرد. البته نگاه های متفاوتی نســـبت به خروجی ســـند و حتی نقش سازمان ملی 
جدیدالتاسیس در روز های گذشته مطرح شده است. رئیس سازمان ملی هوش 
اخیرا در مصاحبه ای، این سازمان را متولی تنظیم گری دستگاه های مختلف در 
توسعه ابعاد هوش مصنوعی معرفی کرد. یکی از اعضای شورای عالی انقلاب 
یست بوم هوش مصنوعی و توسعه  فرهنگی نیز این ســـازمان را مســـئول »ایجاد ز
یرســـاخت ســـایبری« دانســـته است. ســـازمان ملی هوش مصنوعی قرار است   ز

صرفا تنظیم گر باشد یا پیگیر هر دو موضوع؟
درباره ســـند ملی هوش مصنوعی، با توجه به اینکه مصوب و منتشـــر  شـــده 
بندها در دسترس همه هست، هرکسی می تواند درباره آن اظهارنظر کند. وقتی 
سند ملی هوش مصنوعی ایران را بررسی کنیم، می بینیم که از ساختار کلی 
راهبردهای ملی هوش مصنوعی کشورهای مختلف دنیا تبعیت می کند. در 
یم -که  گر دو کشـــور اول دنیا در حوزه هوش مصنوعی را کنار بگذار واقع ما ا
تفاوت های قابل توجهی دارند با بقیه کشورها- سایر کشورها عموما به مباحث 
مشترک در سند راهبرد ملی هوش مصنوعی خود اشاره کرده اند؛ به این معنی 
یکرد کشـــورها و شـــدت و ضعف و  که ارکان واحدی در اســـناد هســـت، اما رو
اهمیت و اصل و فرع این موارد با یکدیگر تفاوت دارند. ارکان مختلف مثل 
یست بوم،  ی انسانی، توسعه ز ی، توسعه نیرو ایجاد زیرساخت ها، سرمایه گذار
تعامـــات بین الملـــل و تنظیم گری هوش مصنوعی. در انواع اســـناد ملی این 
موارد بیان شده، طبیعتا همین موارد در سند ملی هوش مصنوعی ایران هم 

بهشان اشاره شده است. 
درباره ســـازمان ملی هوش مصنوعی و وظایفی که دارد، طبیعتا در این ســـند 
به خیلی از موارد اشـــاره شـــده اســـت. مواردی که عنوان شـــد، عما هردو آنها 
موضوعاتی هستند که به عهده سازمان ملی هوش مصنوعی قرار داده شده. 
در واقـــع، در ســـند ملـــی، تنظیم گر متفاوت و مجزایی از ســـازمان ملی هوش 
مصنوعی، برای این حوزه در نظر گرفته نشـــده. همچنین توســـعه زیرساخت 
هم کما اینکه آقای دهقانی و آقای سرافراز اشاره کردند، از موضوعات جدی 
است که با توجه به اولویت آن و با توجه به حساسیت محدودیت های زمانی 
یم، به ســـرعت توسط ســـازمان ملی هوش مصنوعی در حال  که در کشـــور دار

پیگیری است. 

اتخاذ هر راهبرد کلانی توســـط کشـــورها براســـاس ارزشمندی و مزیت آن است. 
در برابر این مزیت ها هم مجموعه ای از معایب و مضرات هســـت که کشـــورها 
بعد از اتخاذ راهبرد، ســـعی می کنند آنها را برطرف و مرتفع کنند. در باب پدیده  
نوظهـــوری مثـــل هوش مصنوعی، یکی از مهم ترین چالش های حول آن، بحث 
، به  آسیب و اثری هست که بر بازار کار می گذارد. »فرهیختگان« در ماه های اخیر
بررسی این موضوع در خارج از ایران پرداخت. با توجه به جدی تر شدن توسعه 
ید که هوش مصنوعی چه میزان بر بازار  ، تخمینی دار هوش مصنوعی در کشور
کار ایران اثر خواهد گذاشـــت؟ جدی ترین چالشـــی که در آینده کوتاه مدت و 

میان مدت پیش بینی می شود، چه چیزی است؟ 
اصطاحـــا گفته می شـــود که هـــوش مصنوعی، افراد را بیـــکار نمی کند، بلکه 
ی را از افرادی  افرادی که مجهز به هوش مصنوعی هستند، فرصت های کار
کـــه آشـــنا نیســـتند، می گیرنـــد. از حـــدود چهار پنج ســـال پیش در اســـناد 
۱۰ساله ای که درباره هوش مصنوعی نوشته شده، به این مورد اشاره شده 
کـــه هـــوش مصنوعـــی در آینده و در انتهای این دوره ۱۰ســـاله، باعث 
ی افرادی می شود که احتمالا مهارت های هوش مصنوعی  بیکار
و مهارت های نوین را نمی توانند کسب کنند. در واقع ما از یک 
ی  ســـمت و بـــه دور از تخصـــص هوش مصنوعـــی، با بیکار
مواجـــه هســـتیم و با توانمند کردن ایـــن افراد، فقط بخش 
ی آنها مرتفع می شـــود. خب در  کوچکی از موضوع بیکار
این زمینه در یکی دو ماه اخیر بحث های مختلفی شکل 
گرفته، از جمله اینکه پروفســـور یان لیکان )محقق ارشد 
هوش مصنوعی شـــرکت متا( و افراد دیگری اشـــاره کردند 
بـــه اینکه پرداخت حقوق ثابت بـــه همه افراد، از راهکارهایی 
ی ایجاد شـــده از سوی هوش مصنوعی،  اســـت که برای مواجهه با بیکار
می تواند موثر باشـــد. در این زمینه تحقیقات مختلف دیگری هم صورت 
گرفتـــه و یکـــی از این پژوهش ها نشـــان داد کـــه پرداخت حقوق ثابت به 
، باعـــث بهبود رفاه آنها نمی شـــود یا اثر  افـــراد بـــه ازای انجـــام ندادن کار
موقت چند ماهه دارد. نهایتا این گزاره هم زیر سوال رفت. این موضوع 
در همه دنیا در حال بررســـی اســـت و شـــاید ما با یک تاخیر دو یا ســـه 
ســـاله نســـبت به بقیه دنیا، با این پدیده بیشـــتر مواجه شویم و فرصت 
داشته باشیم که از تجربه بقیه دنیا در این زمینه بیشتر استفاده کنیم. 

جامعـــه ایـــران در ســـال های پیـــش رو باید انتظـــار چه چیزی را داشـــته 
باشـــد؟ آیـــا نســـبت به این موضـــوع مطالعه ای انجام شـــده یا مجددا 
پس از رویارویی با شرایط جدید به این فکر می کنیم چرا از چند سال 
 ، قبـــل به فکر فرهنگ ســـازی و آموزش جامعـــه نبودیم! به عبارت دیگر
کنـــون بـــه پیامدهای مختلف اقتصـــادی و اجتماعی هوش مصنوعی در  تا

کشور هم توجهی شده است؟
ی است و متخصصان  ی علم و فناور این موضوع در حوزه سیاستگذار
ی، ازجمله موردی که گفته شد در حال  این حوزه درباره پیامدهای فناور
بررســـی هســـتند. تـــا جایی که اطـــاع دارم این موضوع را هم مورد بررســـی 
قـــرار دادنـــد، امـــا جمع بندی مشـــخص و شـــفافی از این پدیده و نســـخه 
، تا جایی که می دانم، به دست ما نرسیده است.  تجویزشده ای برای کشور

یعنی در سطح چشم انداز هم افق روشنی از اینکه هوش مصنوعی در مواجهه 

یم؟  اولیه در سال های ابتدایی، چه تاثیری بر جامعه ایرانی خواهد داشت، ندار
این ابهام برای بقیه کشورها هم وجود دارد. 

در برخی کشورها پیش بینی های مشخصی وجود دارد. مثلا تخمین زده می شود 
فـــلان صنعـــت، فـــلان بخش از جامعه یا حتی برخـــی نهادها، چه میزان تغییر یا 

بیکاری را تجربه می کنند. 
یم، یک تفاوت  سبک محصولات و خدمات هوش مصنوعی که در کشور دار
جزئی با بعضی از کشورها مثل آمریکا و چین دارد. با توجه به اینکه استخدام 
ی انسانی در کشور ما تا حدی ساده تر است و با حقوق نسبتا پایین تری  نیرو
یم. ما  ی را هم ما با شـــدت بیشـــتری دار اتفاق می افتد. از طرفی، بحث بیکار
ی خودران برود چون  ی به سمت مثا خودرو نمی بینیم که در کشورمان فناور
ی، بتواند حجم  ی توجیه دارد که با توسعه این تکنولوژ این قضیه برای کشور
ی انســـانی را جایگزین کند. اما برای کشـــور ما این با نقطه ســـر  یادی از نیرو ز
ی که به نظر می رســـد استخدام همان افراد  به ســـر بســـیار فاصله دارد، به طور
هزینه بســـیار کمتری داشـــته باشـــد. این قضیه ســـبب کاهش بعضی از این 
مخاطرات برای ما می شود چون نقطه تعادل اشتغال، بیکاری و خودکارسازی 
، کمی متفاوت است. این قضیه،  ی بیشـــتر برای کشـــور ما به علت نرخ بیکار
ی را هم بـــرای ما تغییر می دهد و اثرات این قضیه  اولویت هـــای توســـعه فناور

هم قاعدتا پیش بینی می شود برای ما کمتر باشد. 

این زاویه نگاه، منفی نیست؟ یعنی به تبع اینکه منتظریم از این طریق، بخشی از 
یم که آن پیشرفت بتواند آن  مشکل اشتغال حل شود، نیروی کار توانمندی ندار
گر فناوری پیشـــرفته ای هم داشته باشیم، تاثیر فناوری  را اســـتفاده کند. بنابراین ا
در زندگی مردم را نمی توانیم ایجاد کنیم. چیزی شـــبیه به آنچه که الان دچارش 
هســـتیم؛ رتبه پنجم تولید مقالات نانو در دنیا هســـتیم ولی در ثبت پتنت ها رتبه 
یم ولی در استفاده از آنها  27 جهان هســـتیم. متخصصان برجســـته و خوبی دار
و ظهـــور فنـــاوری در جامعـــه به اندازه پیشـــرفت های علمی موفق نیســـتیم. این 
نگاه دوباره ما را در برزخی بین رشد فناوری و بهر ه برداری از آن گیر نمی اندازد؟
نکته ای که من داشـــتم این اســـت که به دلیل خصلت هایی که در کشورمان 
ی هوش مصنوعی ما با بقیه دنیا طبیعتا  یم، ســـبک و اولویت های فناور دار
ی هایی  کمی تفاوت دارد و ایرانیزه اســـت. ما مثال این قضیه را درباره فناور
یم، به ســـبک اقتصـــاد مقاومتی  یم. ما ســـبک خودمان را دار مثـــل پهپـــاد دار
خودمان عمل می کنیم، با اســـتفاده از تجهیزاتی که به راحتی در اختیارمان 
هســـت. نتیجه ای هم که به آن می رســـیم برای بحث هوش مصنوعی هم به 
ی، طبیعتا برای  همیـــن صـــورت اســـت. موضوعاتی هم مثـــل افزایش بهـــره ور
ی را هم قرار نیســـت رقم بزند. این نکته  مـــا اولویـــت بالایـــی دارد. پدیده بیکار
کـــه هـــوش مصنوعی در اداره آینده دنیا نقش خواهد داشـــت، یعنی دخالت 
ی بـــرای بهینه کردن اداره بخش های مختلـــف دولتی و صنایع بزرگ.  فنـــاور
ی را رقم نمی زنند، بلکه از جنس افزایش  اینها موضوعاتی هســـتند که بیکار
ی و افزایش دقت و کاهش اتاف ها و اســـراف ها هســـتند. این پدیده  بهره ور
کا متفاوت اســـت. با اینکه خیلی از اســـتارتاپ ها را می بینیم که به ســـمت 
ی، منشی یا راننده و مواردی از این قبیل  خودکار کردن مثا کارمندهای ادار
یم، اولویت  رفته اند که خب طبیعتا با توجه به خصوصیاتی که در کشورمان دار
پایین تری دارد و ما در سگمنت های )بخش( اولویت دار خودمان اگر پیشرفت 
یاد نباشیم و هم  ی به مقدار ز داشته باشیم، می توانیم هم شاهد پدیده بیکار

ی استفاده کنیم.  از مزایای فناور

نظام اداری و بروکراســـی ایران، ســـازوکار کهنه ای دارد. طرح دولت الکترونیک و 
پنجره واحد خدمات اگرچه تاثیرات مثبتی داشته اما تا حصول نتیجه راه طولانی 
دارد. یکـــی از مســـیرهای جدیـــد، اســـتفاده از هوش مصنوعی و خودکارســـازی 
نظام اداری اســـت. با راه افتادن ســـازمان ملی هوش مصنوعی، چقدر می توان 
به تحقق هدف گذاری ســـند در زمینه تغییر جایگاه کشـــور در شاخص آمادگی 
هوش مصنوعی دولت از 94 کنونی به ســـی ام دنیا امیدوار بود و انتظار داشـــت 

که نوآوری های جدیدی در فضای خسته دولتی داشته باشیم؟ 
بله این مورد برای ۵ ســـال آینده پیش بینی شـــده. به همین دلیلی که اشـــاره 
، معاونت علمی به عنوان یک بخش چابک دولت  کردید در چند سال اخیر
ی، موضوعات مختلفی را در حوزه مصنوعی پیگیری می کرده،  در حوزه فناور
ازجمله آنها، مراحل اولیه تدوین سند ملی هوش مصنوعی بود. ستاد هوش 
مصنوعی هم در جای خود فعالیت می کند. درباره اینکه چقدر سازمان ملی 
ی  هوش مصنوعی می تواند برای اسمارت کردن دولت، برای به کارگیری فناور
هوش مصنوعی موفق باشد، چیزی است که باید در آینده ببینیم. اما طبیعتا 
گر بعضی از دستگاه های دولتی کهنسال تر می خواستند خودشان این کار را  ا
انجام بدهند، احتمالا شاهد همین کندی با مقدار خیلی بیشتری می بودیم. 

از نـــگاه شـــما بـــرای تحقق ایـــن تغییر و رســـیدن به جایگاه هدف گذاری شـــده 
نیازمنـــد طراحـــی چه فرآیندی هســـتیم؟ کدام حوزه هـــا و موضوعات در اولویت 

بالاتری  است؟ 
ابتـــدا بایـــد ببینیم نگاه مان به هوش مصنوعی و ملزوماتش چیســـت. در این 
زمینـــه ســـوءتفاهم های قابل توجهی بعضا مشـــاهده می شـــود. درواقع هوش 
مصنوعی را می توانیم به عنوان نوک قله ای در نظر بگیریم که بخش زیرساختی 
ی های تحول دیجیتال، حکمرانی داده و داده محور  و بخش پایینی آن، فناور
گر هوش مصنوعی را بخواهیم با نمودهای خاصی  شدن سازمان هاست. ما ا
مثل بعضی از مصادیق هوش مصنوعی مولد در نظر بگیریم، ممکن اســـت 
دچار سوءتعبیر بشویم، درحالی که بعضی از مهم ترین زیرساخت های هوش 
مصنوعی، همین مباحث داده محور شدن و تحول دیجیتال است. تا تحول 
کمیت نداشـــته  دیجیتال را به طور اصولی در ســـازمان ها، در دولت و در حا
باشیم، هرچقدر هم زیرساخت های مزرعه جی پی یو یا انواع مجموعه دادگان 

برچسب زده شـــده و امثال آن را داشـــته باشـــیم، درصد بســـیار کمی توفیق و 
پیشـــرفت خواهیم داشـــت. چیزی که خیلی مهم هست و به حاشیه می رود، 
کیفیت بالا در فرآیندهای کارآمد در سازمان هایی است  داشتن داده های با
ی  که در حال حرکت به ســـمت داده محور شـــدن هستند. در چنین ساختار
گر مدل های کاســـیک  اســـتفاده از هوش مصنوعی خیلی ســـاده اســـت و ا
سطح بلوغ سازمانی هوش مصنوعی را در نظر بگیریم، می شود نقشه راه های 
مشخصی داشت برای اینکه سازمان از نقطه ابتدا تا نقطه اوج بلوغ سازمانی 
گر به این موضوعات توجه نداشـــته باشـــیم  هوش مصنوعی، پیش برود. ولی ا
و فقـــط دنبـــال نمادهـــای خاصی مثل دســـته خاصی از ربات هـــا، پهپادها، 
گر صورت بگیرد،  یادی هم ا ی بسیار ز ... باشـــیم، ســـرمایه گذار چت بات ها و
ی  ی، اولین فناور یشـــه ای مســـاله را حل نمی کند و با تغییر موج فناور به طور ر
بعدی که بیایید، عما دست سازمان ها خالی می ماند. این تجربه ای است 
که کشـــورهای پیشـــرو در این زمینه داشـــتند، یعنی ابتدا به سمت داده محور 
شـــدن حرکت کردند و همزمان با آن، موضوعات داده و تحلیل و اســـتفاده از 

ی آن داده ها، اضافه کردند.  مدل های یادگیر و هوش مصنوعی را رو

باید »داده« را بزرگ ترین چالش دیجیتالی شدن دولت و صنعت بدانیم؟ 
مـــا بـــا داده هـــای مختلفی مواجهیـــم؛ از مجموعه دادگان آموزشـــی بگیریم تا 
ی آنها تحلیل های هوشـــمند صـــورت بگیرد، تا  داده هایـــی که قرار اســـت رو
ی داده بین بخش های مختلف اعم از بخش های دولتی  ک گذار بحث اشترا
و خصوصی، بخش های دولتی با یکدیگر و نظایر اینها. هر کدام از این موارد، 
یم،  خصلت خودشان را دارند. مشابه این موضوع را درباره توان پردازشی هم دار
گر برگردیم به همان قضیه نقش داشتن هوش مصنوعی در اداره دولت ها  یعنی ا
ی  و همچنین بحث ارتقای ســـطح هوش مصنوعی در صنایع بزرگ، بســـیار
ی زیرســـاخت های پردازشی  ی هســـتند که رو از این پردازش ها مربوط به امور
ســـی پی یو یـــا پـــردازش در لبه اتفـــاق می افتند و هر چند که مزرعه پردازشـــی 
جی پی یو بسیار اهمیت دارد و اهمیتش انکارناپذیر است، اما چالش شماره 
یک ارتقای هوش مصنوعی دولت و صنایع  شاید محسوب نشود. اصل تحول 
سازمان و تحول صنعت به سمت اینکه داده محور بشود مساله است؛ یعنی 
اینکـــه مهم تریـــن دارایـــی، مهم ترین تولیـــد و مهم ترین چیزی که در ســـازمان 
ارزش ایجاد می کند، مواد خام یا انحصار یا موضوعاتی از این قبیل نباشد. 

وابستگی ما به نفت و فضای اقتصادی خسته مجموعه های دولتی،  انگیزه ای 
را برای اینکه بخواهد تحول های جدی داشـــته باشـــد، ایجاد نمی کند. اما این 
تغییر در صنعت، تاثیر فوق العاده ای می تواند به صورت ملموس داشته باشد. 
چرا حتی صنایع داخلی در حرکت به سمت بهره برداری از فناوری های جدید 

کند عمل می کند؟ 
ما درباره صنعتی صحبت می کنیم که به گفته مدیران ارشـــد کشـــور حداقل 
ی و ثبـــات مدیریت در آن  گـــر دغدغه بهره ور ۷۰ درصـــد آن دولتـــی اســـت و ا
ی، اهمیت بسیار بالایی  بیشتر بود، احتمالا تحول سازمانی و افزایش بهره ور
ی جدید می رفتند.  پیـــدا می کـــرد و خب خیلی زودتر از این ســـراغ این فنـــاور
تغییر با وجود اینکه مزایای مختلف دارد، در عین حال سخت است، اما به 
ی های  گاهی از ویژگی های فناور یســـک ها، عدم قطعیت ها و عدم آ دلیل ر

جدید، خیلی وقت ها تمایل به این است که وضع موجود ادامه پیدا کند. 

تی بـــه دولت، چقدر  ســـازمان هـــوش مصنوعـــی با توجه به وابســـتگی تشـــکیلا
می تواند در این فضا موثر باشد؟

قاعدتا یکی از موضوعاتی که می تواند بسیار در این زمینه موثر باشد، این است 
ی و کمک  که سازمان هوش مصنوعی بتواند گام هایی را در زمینه فرهنگ ساز
به مدیران ارشد بقیه دستگاه ها برای تغییر و تحولات خودشان داشته باشد. 
گر بخواهیم تمام انتظارات را صرفا از سازمان هوش مصنوعی داشته باشیم،  ا
، همان طور که مسئول تامین  راه اشتباه را رفته ایم. در واقع هر بخشی از کشور
ی  ی اطاعات خودش اســـت، مســـئول ارتقای بهره ور زیرســـاخت های فناور
خـــودش هـــم اســـت و طبیعتا فقط خـــودش می تواند نقشـــه راه ارتقای هوش 
مصنوعی اش را تدوین کند. هر چند این فعالیت با هماهنگی سازمان ملی 
هوش مصنوعی اتفاق می افتد، نباید همه انتظار داشـــته باشـــند، بنشینند و 
منتظر این باشـــند که ســـازمان بیاید صفر تا صد مجموعه آنها را متحول کند 
و کلیـــه دســـتورالعمل ها و نقشـــه راه هـــا را به آنها تحویل بدهـــد و برود. این کار 

نه امکان پذیر است نه در هیچ جای دنیا چنین چیزی صورت می گیرد. 

یکـــی از چالش هایـــی کـــه در ســـال های اخیر  مانند همه کشـــورها  بـــا آن مواجه 
بوده ایم، موضوع »امنیت داده« اســـت. یکی از جدی ترین چالش های موجود 
در بحث اشـــتراک داده به ویژه از ســـمت مجموعه های دولتی که بخش اصلی 
 ، داده  را در اختیار دارند، احتمالا به مســـاله امنیت مربوط اســـت. از طرف دیگر
بخش خصوصی به واسطه اینکه ساختار دولتی را سنگین و کند می بیند، سعی 
می کند تا حد امکان به آن وابسته نباشد. برخی از مشکلات در قالب همکاری 
متقابل، حل شدنی است ولی عدم اطمینان موضوعی نیست که به سادگی قابل 

حل باشد. وظیفه سازمان هوش مصنوعی در این دوگانه چیست؟
ی شبکه های کامپیوتری و زیرساخت های ارتباطی ابتکار  ما در زمینه فناور
یادی مونتاژ بوده  ی ما تا حد ز یم. یعنی تولیدات فناور عمل را در اختیار ندار
یا در سطح مهندسی بوده و در زیرساخت های پایه کمرنگ تر حضور داشتیم. 
اما به هر ترتیبی که بوده، کار خودمان را جلو بردیم. برای هوش مصنوعی هم 
گـــر جایی ابتکار  یس های ابری ختم نمی شـــود. طبیعتا ا همـــه راه هـــا به ســـرو
ی  یست بوم توسعه فناور یم، سبک ز ی زیرساختی را به عهده دار عمل فناور
آن هم کاما متفاوت و مبتنی بر شرکت های بزرگ است. خدمات ابری هوش 
مصنوعی می تواند خیلی پررنگ تر باشـــد. به تبع آن، مســـاله امنیت را هم تا 
یادی می توانند حل کنند. ما در عین حال که این قضیه را در کشورمان  حد ز
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گهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســـاختمان های فاقد ســـند رســـمی  آ
حوزه ثبتی نوشهر 

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
ک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مســـتقر در  مصوب ۲۰ / ۹ / ۱۳۹۰ اما
واحد ثبتی نوشـــهر مورد رســـیدگی و تصرفات مالکانه و بامعارض آنان محرز و رای لازم صادر 

گهی می گردد: گردیده جهت اطاع عموم به شرح ذیل آ
ک ۷ اصلی بخش ۵ قشاقی کاسه ۴۰۴۶ / ۱۴۰۱  ک متقاضی واقع در قریه فراشکای علیا پا  اما
ک ۱۶۳ فرعی آقای مجید عباسی سروی فرزند حسین نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین  پا
با بنای احداثی )کاربری زراعی( به مساحت ۳۰ / ۳۱۷ مترمربع خریداری بدون واسطه / با واسطه 

از آقای ابوالفضل منصوری
 لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند 
گهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه  رسمی و ماده ۱۳ آیین نامه مربوطه این آ
گهی رای هیات الصاق تا  محلی کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها عاوه بر انتشار آ
درصورتی که اشخاص ذینفع به آرای اعام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین 
گهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع  آ
ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت 
به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت 
محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســـت و 
درصورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست را به 
دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور 
سند مالکیت مانع از مراجعه منظور به دادگاه نیست. بدیهی است برابر ماده ۱۳ آیین نامه مذکور 
کی که قبا اظهارنامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از  درمورد قسمتی از اما
گهی نوبتی و تحدید حدود به صورت  تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب را در اولین آ
ک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود  همزمان به اطاع عموم می رساند و نسبت به اما

گهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.  واحد ثبتی آ
تاریخ انتشار نوبت اول: 13 / 05 / 1403 -  تاریخ انتشار نوبت دوم: 27 / 05 / 1403
ک نوشهر میم الف: 1762568   -   علی اکبر مقدسی فر - رئیس اسناد و املا

گهی تحدید حدود حوزه ثبتی شهرستان نوشهر  آ
گهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند  پیرو آ
رسمی و به استناد تبصره ذیل ماده ۱۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون اخیرالذکر 
یخ های مقرر در محل وقوع  ک مشـــروحه ذیل در ســـاعت و تار تحدید حدود اما

ملک به شرح ذیل به عمل خواهد آمد. 
ک ۶۷ اصلی بخش ۲ ییاقی کاســـه  ک متقاضـــی واقـــع در قریه لاشـــک پا امـــا

۱۴۰۲ / ۳۳۷۸
یار محمدی فرزند ســـعید نســـبت به ششـــدانگ یک  ک ۵۱ فرعی آقای شـــهر  پا
ی  قطعـــه زمیـــن مزروعـــی )کاربری زراعی( به مســـاحت ۰۰ / ۸۰۰  متـــر مربع خریدار

ینی بدون واسطه / با واسطه از آقای علیرضا پایه قزو
ک  ساعت ۹ صبح روز سه شنبه مورخ ۰۶ / ۰۶ / ۱۴۰۳  لذا از متقاضیان و مالکین اما
مجاور و صاحبان حقوق ارتفاقی دعوت می شود در وقت مقرر در محل وقوع ملک 
حضور به هم رسانند. بدیهی است درصورت عدم حضور متقاضی یا نماینده قانونی 
آنان طبق ماده ۱۵ قانون ثبت ملک مورد تقاضا با حدود اظهارشده از طرف مجاورین 
تحدید خواهد شـــد. معترضان می توانند به اســـتناد ماده ۲۰ قانون ثبت و مواد ۷۴ و 
یخ تنظیم صورت مجلس تحدید  ۸۶ آیین نامه قانون ثبت ظرف مدت ۳۰ روز از تار
حدود اعتراض خود را کتبا به این اداره تسلیم و ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض به واحد ثبتی مبادرت به تقدیم دادخواست به مرجع قضایی نمایند. در غیر 
این صورت با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواست توسط متقاضی یا نماینده قانونی 
وی و بدون توجه به اعتراض واصله عملیات ثبتی با رعایت مقررات ادامه می یابد. 
 1403 / 05 / 13 : یخ انتشار تار
میم الف: 1762663
ک شهرستان نوشهر علی اکبر مقدسی فر - رئیس ثبت اسناد و املا

گهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر  آ
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
ک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مســـتقر در  مصوب ۲۰ / ۹ / ۱۳۹۰ اما
واحد ثبتی نوشـــهر مورد رســـیدگی و تصرفات مالکانه و بامعارض آنان محرز و رای لازم صادر 

گهی می گردد: گردیده جهت اطاع عموم به شرح ذیل آ
ک ۶۷ اصلی بخش ۲ ییاقی کاسه ۳۳۷۸ / ۱۴۰۲ ک متقاضی واقع در قریه لاشک پا اما

ک ۵۱ فرعی آقای شهریار محمدی فرزند سعید نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی   پا
)کاربری زراعی( به مساحت ۰۰ / ۸۰۰ مترمربع خریداری بدون واسطه / با واسطه از آقای علیرضا 

پایه قزوینی 
لذا به موجب ماده ۲ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســـاختمان های فاقد ســـند 
گهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه  رسمی و ماده ۱۳ آیین نامه مربوطه این آ
گهی رای هیات الصاق تا  محلی کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها عاوه بر انتشار آ
درصورتی که اشخاص ذینفع به آرای اعام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین 
گهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع  آ
ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت 
به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت 
محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســـت و 
درصورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست را به 
دادگاه عمومی محل ارائه نکنند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور 
سند مالکیت مانع از مراجعه منظور به دادگاه نیست. بدیهی است برابر ماده ۱۳ آیین نامه مذکور 
کی که قبا اظهارنامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از  درمورد قسمتی از اما
گهی نوبتی و تحدید حدود به صورت  تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب را در اولین آ
ک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود  همزمان به اطاع عموم می رساند و نسبت به اما

گهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.  واحد ثبتی آ
تاریخ انتشار نوبت اول: 13 / 05 / 1403 -  تاریخ انتشار نوبت دوم: 27 / 05 / 1403
میم الف: 1762665
ک نوشهر علی اکبر مقدسی فر - رئیس اسناد و املا

ک کشور قوه قضائیه - سازمان ثبت اسناد و املا
گهی ابلاغ مزایده اموال غیرمنقول اسناد ذمه پرونده اجرایی 140001598 آ

بدینوسیله به ورثه بهرام نمدچی به اسامی رضا نمدچی 0059221143 و پانته آ نمدچی 0067327486 و مینا 
جومشت 0036040460 ابلاغ می شود.

ک ثبتی به شرح ذیل مزایده می گردد: یک فقره پلا
۰/۴۹۳ )چهارصد و نود و ســـه هزارم( از ۹۶ شـــعیر عرصه و ۰/۴۳۱ )چهارصد و ســـی و یک هزارم( از ۹۶ شـــعیر 
ک ثبتی ۱ فرعی از ۲۴۲۷ اصلی، )شماره یک فرعی از دوهزار و چهارصد و  اعیان یک باب خانه مسکونی به پا
بیست و هفت اصلی واقع در بخش سه حوزه ثبتی همدان منطقه دو استان همدان واقع در بخش ۰۳ ناحیه 
۰۰( حوزه ثبت ملک همدان  ـناحیه دو استان منطقه دو استان همدان به مساحت ۴۲۵/۴۳ مترمربع به نشانی: 

همدان گنبد علویان خیابان قصابان بن بست اصفهانی
به حدود شمالا: در دو قسمت که قسمت سوم آن شرقی قسمت های هفتم و نهم آن غربی است. اول الی 
هفتم دیوار به دیوار است، اول به طول )۱۰/۳۶( ده متر و سی و شش سانتیمتر به دوهزار و چهارصد و هجده 
اصلی سوم به طول )۱/۶۵( یک متر و شصت و پنج سانتیمتر سوم الی هفتم، به دو هزار وچهارصد و هفده 
اصلی چهارم به طول )۸/۱۵( هشت متر و پانزده سانتیمتر پنجم به طول )۴/۶۰( چهار متر و شصت سانتیمتر 
هشتم دیوار مشترک به طول )۷/۶۰( هفت متر و شصت سانتیمتر به دو هزار و چهارصد و بیست و نه اصلی 
نهم دیوار مشترک به طول )۰/۴۰( چهل سانتیمتر به دو هزار و چهارصد و بیست و نه اصلی دهم دیوار مشترک 
به طول )۹/۴۵( نه متر و چهل و پنج سانتیمتر به دو هزار و چهارصد و بیست و نه اصلی شرقا: در چهار قسمت 
که قسمت سوم آن جنوبی است. اول دیوار به دیوار به طول )۴/۸۰( چهار متر و هشتاد سانتیمتر به دو هزار 

و چهارصد و بیست و نه اصلی دوم دیوار مشترک به طول )۶/۴۰( شش متر و چهل سانتیمتر به دو هزار و 
چهارصد و بیست و هشت اصلی سوم دویار مشترک به طول )۴/۳۹( چهار متر و سی و نه سانتیمتر به دو 
هزار و چهارصد و بیست و هشت اصلی چهارم دیوار مشترک به طول )۰/۸۲( هشتاد و دو سانتیمتر به دو 
هزار و چهارصد و بیست و هشت اصلی جنوباً: در دو قسمت اول )سنگ چین اشتراکی( به طول )۲۸/۰۳( 
بیست و هشت متر و سه سانتیمتر به دو هزار و چهارصد و بیست و شش اصلی دوم دیوار مشترک به طول 
)۹/۸۰( نه متر و هشتاد سانتیمتر به دو هزار و چهارصد و بیست و شش اصلی غربا: دیوار به دیوار به طول 
)۱۰/۶۸( ده متر و شصت و هشت سانتیمتر به دو هزار و چهارصد و بیست اصلی که به نام بهرام نمدچی 
فرزند محمدهاشم شماره شناسنامه ۳ تاریخ تولد ۱۳۳۱/۰۴/۰۵ صادر از همدان دارای شماره ملی ۳۸۷۱۱۶۰۳۲۶ 
با جزء سهم ۰/۴۹۳ از کل سهم ۹۶ به عنوان مالک چهارصد و نود و سه هزار سهم مشاع از ۹۶ سهم عرصه با 
شـــماره مســـتند مالکیت ۱۰۴۳ تاریخ ۱۳۹۲/۰۹/۱۰ ثبت گردیده اســـت و ۰/۴۳۱ از کل سهم ۹۶ به عنوان مالک 
چهارصد و سی و یک هزارم سهم مشاع از ۹۶ سهم اعیان متن سهم: مالک دارای ۰/۴۹۲ شعیر مشاع از عرصه 
نیز می باشد که دارای سند مجزاست. با شماره مستند مالکیت ۱۰۴۳ تاریخ ۱۳۹۲/۰۹/۱۰ ثبت گردیده است 
که طبق نظر کارشناس رسمی مورخ ۱۴۰۳/۰۳/۲۰ اعیانی موجود در ملک مورد ارزیابی دارای قدمت حدود ۵۰ 
سال ساخت و به صورت کلنگی بوده و قسمت هایی از آن کلنگی بوده و قسمت هایی از آن تخریب شده 
که قابلیت بهره برداری را ندارد و فاقد ارزش گذاری است و ششدانگ عرصه و اعیان به مبلغ ۱۱۱/۱۱۱/۸۰۰/۰۰۰ 
)صد و یازده میلیارد و صد و یازده میلیون و هشتصد هزار ریال( ارزیابی گردیده که میزان ۰/۴۹۳ از ۹۶ شعیر 
عرصه مبلغ ۵۶۸/۰۳۷/۶۸۱ ریال )پانصد و شصت و هشت میلیون و سی و هفت هزار و ششصد و هشتاد و 
یک ریال( و امتیازات اعیان مبلغ ۲/۲۴۴/۷۹۱ ریال )دو میلیون و دویست و چهل و چهار هزار و هفتصد و نود 

ک فوق از ساعت ۹ الی ۱۲ روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۱۵  و یک ریال( می باشد و به علت عدم انجام تعهد پا
: همدان، سعیدیه بالا، نبش بلوار غنی زادیان. ساختمان  از طریق مزایده به فروش می رسد. محل مزایده واقع در
ک همدان، طبقه اول، واحد اجرای اسناد رسمی همدان می باشد. مورد مزایده از  اداره کل ثبت اسناد و اما
مبلغ ۵۷۰/۲۸۲/۴۷۲ )پانصد و هفتاد میلیون و دویست و هشتاد و دو هزار و چهارصد و هفتاد و دو ریال( 
شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقدا فروخته می شود. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ۱۰ درصد از 
مبلغ پایه کارشناسی به حساب سپرده و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده است. برنده مزایده 
مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت تودیع 
، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل  نماید و درصورتی که ظرف مهلت مقرر
استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد. لازم به ذکر است پرداخت بدهی های مربوط به آب، برق، 
گاز اعم از حق انشعاب یا حق اشتراک و مصرف درصورتی که مورد مزایده دارای آنها باشد و نیز بدهی  های 
مالیاتی و عوارض شهرداری و ... تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده 
برنده مزایده است و نیز در صورت وجود مازاد، وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده 
مزایده مسترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقدا وصول می گردد. ضمناً شما موظف هستید برابر قانون 

جهت ثبت نام و دریافت حساب کاربری اقدام نمایید.
ریاست اجرای اسناد رسمی همدان  ـیدی متوسل

از طرف معاون اداره اجرای اسناد رسمی همدان  ـمصطفی عبدالملکی
   1403/05/13 : تاریخ انتشار
گهی: 1762798   -    م الف: 839      شناسه آ

ی داده ها را کمتر احتیاج  ک گذار یم، راهکارهای مختلف دیگری که اشترا دار
گر  داشـــته باشـــد، ممکن است در درازمدت در کشـــور بیشتر شکوفا کنیم و ا
نگاه را به خدمات ابری کمرنگ تر کنیم، شـــاید روزنه هایی باز شـــود که نشان 
ی، اتفاقا شـــرایط مناســـبی برای  دهد کشـــور ما در بعضی از حوزه های فناور
ی هایی مثل پردازش در لبه داشـــته باشـــد. شما در نظر بگیرید  توســـعه فناور
که ما از نظر تلفن های همراه هوشمند در کشورمان از بقیه دنیا تقریبا عقب تر 
یم. تا چند وقت پیش،  نیستیم و حجم قابل توجهی زیرساخت پردازشی دار
یس ارائه می کردند، به اندازه  توان پردازشی جی پی یوهایی که در کشور ما سرو
تلفن های همراه یک شهر ۲۰۰ هزار نفری بود؛ یعنی جی پی یوهایی که در کل 
ک آنها  کشور در اختیار داشتیم و امکان این بود که به صورت ماهیانه اشترا
ی کنیم. هرچند جنس این توان های پردازشی  با هم متفاوت است  را خریدار
، بعضی از کمبودهایی که در  اما چنین فرصت هایی وجود دارد. از طرف دیگر
واردات تجهیزات در چند سال اخیر داشتیم، شاید ما را به این سمت سوق 
دهد که بازارهای خاصی را انتخاب کنیم که در آنها توانمندتر هستیم، مثل 
نگاه پررنگ تر به پردازش در لبه. این نگاهی نیســـت که لزوما از ســـر ضعف و 
ی باشد. به یک صورت با مدلی متفاوت همین جهت گیری را شرکت  ناچار
اپـــل دقیقـــا انتخـــاب کرده و بخش قابـــل توجهی از فعالیت هایـــی که انجام 
می دهد را به سمت پردازش در لبه برده؛ البته با استفاده از سخت افزارهای 
، ظرفیت قابل  خاص منظوره و چیپ های خا ص پردازش در لبه. این برش بازار
یگران جهانی این موضوع هم بوده است. شاید  توجهی دارد که مورد توجه باز
یکی از موضوعاتی که در کشور ما به سرعت پیشرفت کند و بتواند با شرایط و 
ی هایی باشد. همین  ویژگی های خاص کشورمان منطبق باشد، چنین فناور
یم و موضوعی که تا الان به آن اشاره نشد، موضوع  موضوع را ما در داده ها هم دار
گر بخواهیم تمام این پدیده ها را -یعنی محدودیت های  یتم ها است. ا الگور
ی داده ها و چه مجموعه  ک گذار مختلفـــی کـــه در داده ها هســـت، چه اشـــترا
یم، و همین طور ویژگی های خاصی که توان پردازشی  دادگان تخصصی که دار
ما، چه در زمان آموزش و چه زمان استنتاج- به عاوه حساسیت های متعددی 
ی عملکرد هوش مصنوعی ممکن اســـت در کشـــورمان باشـــد، در کنار  که رو
همدیگر قرار دهیم، می بینیم که احتمالا نیازمند این هســـتیم که به ســـمت 
یم که همه این پدیده ها را در کنار یکدیگر داشـــته باشـــد.  یتم هایی برو الگور
یتم هایی که شفاف تر عمل می کنند، توان پردازشی کمتری دارند  یعنی الگور
ی داده که با آنها مواجه هستیم هم سازگارتر  ک گذار و با محدودیت های اشترا
گـــر این مســـاله رخ دهـــد، آن موقع روزنه هایـــی از اینکه بین ۱۰ تا ۱۵  هســـتند. ا
کشـــور اول دنیا قرار بگیریم وجود دارد، چون کشـــورهایی که در لیگ ۱۰ کشـــور 
ی  اول دنیا قرار دارند، نه تنها با ویژگی های مختلف کشـــور خودشـــان سازگار

دارند، بلکه حتما صاحب سبک هم هستند. 

کان در  دانشگاه های ما حرکت به سمت ارتباط با صنعت را آغاز کردند اما کما
بهره برداری از علم ضعیف هســـتند. نقش دانشـــگاه در توسعه هوش مصنوعی 
ایران چگونه تعریف می شود؟ سند در اینباره چه می گوید و سازمان ملی هوش 

مصنوعی چه وظیفه ای در قبل دانشگاه دارد؟ 
یست بوم توسعه  یشه ای باز می گردد؛ اینکه ز این بحث به یک سوال بسیار ر
ی هوش مصنوعی کشـــور ما قرار اســـت به چه صورت باشد؟ سوالی که  فناور
یادی حول آن شکل گرفته است. وقتی ما می بینیم همین کشور  مباحثات ز
ی  آمریکا که به آن اشاره کردید یا خیلی از شرکت های بزرگی که در لبه فناور
هوش مصنوعی فعالیت می کنند -مثل غول های بزرگ چینی یا شرکت های 
 corporate innovation( ی شـــرکتی ، تقریبا همه این موارد از نظام نوآور دیگر
یســـت بوم،  system( تبعیـــت می کننـــد. بر مبنای این نظام، ارکان مختلف ز
حول یک شـــرکت بزرگ شـــکل می گیرد؛ آن شـــرکت بزرگ اســـت که تعامل با 
ی، پتنت و حتـــی تنظیم گری و  دانشـــگاه ها را ایجـــاد می کنـــد؛ توســـعه فنـــاور
ی در زنجیره را حول خودش ایجاد می کند. در کشور ما تاش های  سرمایه گذار
مختلفـــی صـــورت گرفته، از موضوعاتی که مطرح می شـــود مانند ایجاد چند 
ی اطاعات و مواردی از این قبیل. در واقع  یونیکورن هوش مصنوعی یا فناور
یم که یونیکورن هایی  ســـوال این اســـت که آیا ما می خواهیم به این سمت برو
ی شرکتی و فعالیت های  ی بوده و نظام نوآور داشـــته باشـــیم که پیشتاز فناور
دانشگاه ها و ارکان دیگر را حول خود شکل می دهند یا اینکه می خواهیم به 

سبک دیگری عمل کنیم. 

 مدل مطلوب چه چیزی می تواند باشد؟

در این زمینه من ندیده ام جمع بندی مشخصی ارائه شده باشد و به صورت 
متقـــن اعـــام کند مدل مناســـب برای کشـــور ما به چه صورتی اســـت. بخش 
دوم ســـوال شـــما این است که آیا دانشگاه های ما می توانند نیازهای ما را رفع 
؟ در واقع باید دانشـــگاه ما تکلیف خودش را مشـــخص کند که  کنند یا خیر
ی به فکر ایرانیزه کردن علم  ی کند تا شاید یک روز می خواهد ابتدا کپی بردار
و توجه به موضوعات اولویت دار کشورمان باشد یا اینکه می خواهد صاحب 
سبک بوده و به صورتی کار کند که با توانمندی ها و نیازمندی های صنعت و 
ی داشته باشد. وقتی که درنظر می گیریم فعالیت های  کشور ما بیشتر سازگار
ی روش های مثا توان پردازشـــی کـــم صورت می گیرد، می بینیم  علمـــی که رو
 ، به وضوح مقالات چینی در این زمینه هم از نظر کیفیت و هم از نظر شـــمار
بیشـــتر هســـتند. ما این قضیه را در کشـــورمان شـــاهد نیســـتیم و با این پدیده 
مواجهیم که دائما دانشجویان این مشکل را دارند که توان پردازشی لازم را فراهم 
گر توان پردازشـــی لازم در  نمی کنند و نمی توانند به دســـت بیاورند. بماند که ا
. یعنی  اختیارشان گذاشته شود هم خروجی آن نهایتا به درد ما می خورد یا خیر
ی پژوهش های بقیه کشـــورهای دنیا  دانشـــگاه ما باید تصمیم بگیرد دنباله رو
-که شاید هیچ کاربردی برای ما نداشته باشد- باشد یا بر مبنای توانمندی ها 

و نیازمندی های خاص خودمان، فعالیت کند. 

گر  استفاده اخلاق مدارانه از فناوری هم یکی از چالش های امروز در دنیاست. ا
فناوری دست شرکت ها خصوصی باشد، از آنجایی که منفعت و سوددهی در 
آنجا اولویت دارد، ممکن اســـت از فناوری، اســـتفاده غیراخلاقی کنند و به نظر 
می رســـد در این مورد اختیار در دســـت دولت باشـــد خیلی بهتر اســـت؛ هرچند 
دولت ها نیز بعضا بنا بر مصلحت های خود، ممکن است غیرمسئولانه، اخلاق 

یر پا بگذارند. در این موضوع چه می شود کرد؟  فناوری را ز
ی و کدهـــای اخاقی هوش مصنوعـــی، صحبت های  دربـــاره اخـــاق فنـــاور
متعـــددی مطـــرح اســـت. شـــاید بتوانیـــم از یـــک جنبـــه دیگر ایـــن موضوع را 
ی و بعضی از موضوعاتی باشـــد  بررســـی کنیم و آن اینکه وقتی اولویت، نوآور
کـــه در اقتصـــاد غربی بیشـــتر مورد توجه قرار می گیرد، طبیعتا دســـته خاصی 
یتم هـــا و روش هـــای هـــوش مصنوعی بیشـــتر توســـعه پیـــدا می کنند  از الگور
کـــه دارای ضعف هـــای مختلفـــی در زمینه چگونگی عملکرد هســـتند. مثا 
یتم هـــای جعبـــه ســـیاه )black box algorithm( بیشـــتر مـــورد توجه قرار  الگور
ی کـــه در مـــوج فعلی هوش مصنوعی، سال هاســـت با  می گیرنـــد، همان طـــور
یتم هایی که  این پدیده مواجه هســـتیم. یعنی در چند ده ســـال اخیر از الگور
شفاف تر عمل می کردند روش استدلال و تولید خروجی آنها صددرصد قابل 
یتم هایی حرکت می کنیم که خروجی های جدید  تشریح بود، به سمت الگور
و خاقانـــه تولیـــد می کنند، اما نظارت پذیری و مدیریت کردن آنها ســـخت تر 
است. مثال های متعدد این موضوع را در چت بات ها می دیدیم، مخصوصا 
تـــا قبـــل از چـــت جی پی تی-۳؛ مثال هـــای متعددی که نشـــان می داد چت 
جی پی تی، هیچ درکی از خیلی از ماهیت های فیزیکی ساده دنیا ندارد. این 
یتم های نسل فعلی که کانون توجه قرار دارند،  پدیده ماهوی  است که در الگور
یتم های دیگری مورد توجه قرار گیرند، طبیعتا  گر الگور با آنها مواجه هستیم. ا
 ، یتم هایی که خروجی های شفاف تر با شـــرایط متفاوتی مواجه هستیم؛ الگور
کنترل پذیرتر و نزدیک تر به مفاهیم هوش مصنوعی مســـئولیت پذیر را دارند، 
امـــا بعضـــی از عملکردهایـــی که امـــروزه از هوش مصنوعی مولـــد می بینیم را 

نمی توانند فراهم کنند. 

بحث فناوری های لبه ای شد، ما در داخل کاری در حوزه کامپیوترها و محاسبات 
کوآنتومی انجام داده ایم؟

ی کوآنتوم، شـــاخه های متعددی  مبحـــث کامپیوتـــر کوآنتومـــی، درواقع فناور
ازجمله محاسبات کوآنتومی دارد و در همه جای دنیا در حال حاضر تا ایجاد 
یک ابزار کارآمد پردازش همه منظوره کوآنتومی یا پردازش کوآنتومی برای هوش 
مصنوعی، فاصله وجود دارد. طبیعتا در کشور ما هم چنین حالتی وجود دارد. 
اینکـــه در ۵ تـــا ۱۵ ســـال آینده، هوش مصنوعی به چه ســـمتی می رود، بزرگان 
هـــوش مصنوعـــی تقریبـــا متفق القول اعـــام می کنند زیرســـاخت های فعلی 
پـــردازش جی پی یـــو کـــه در اصل برای پردازش محاســـبات گرافیکی طراحی 
شده بودند، آینده هوش مصنوعی را رقم نمی زنند. به طور خاص اعام می شود 
هوش مصنوعی عمومی )AGI( توســـط زیرســـاخت های پردازشی فعلی رقم 
نخواهد خورد. اینکه این زیرساخت ها به چه سمتی می رود، مورد بحث است 
گـــر بخواهیـــم فکر کنیـــم که تنها گزینه این موضوع، محاســـبات کوآنتومی  و ا

است، مساله را بیش از حد ساده کرده ایم. موضوعات متعددی در این حوزه 
یستی، از  است، به عنوان مثال رفتارهای هوشمندانه موجودات زنده و مغز ز
ی )یک ده هزارم  راهکارهایی استفاده می کنند که توان پردازشی بسیار کم انرژ
ی که بهترین پردازنده های ما مصرف می کنند( اســـتفاده می کنند،  توان انرژ
درعین حـــال که از نظر هوشـــمندی، از نظر قـــدرت تعمیم هم بعضا عملکرد 
خیلـــی بهتـــری دارند. از ســـال ۲۰۱۲ که یادگیری عمیق خیلـــی مورد توجه قرار 
یســـتی فاصله بگیریم. اساســـا  یکردهای ز گرفت به این ســـمت رفتیم که از رو
یتم هـــا که در تمام ســـامانه های امروز مورد توجـــه قرار می گیرد، با  برخـــی الگور
ســـاختار یادگیری موجودات زنده تفاوت دارد. همین حوزه بســـیار محدودی 
که الان پررنگ شده، یعنی اینکه همه توجه ها به پردازش مبتنی بر جی پی یو 
یتم ها باشـــد، احتمـــال دارد در همان بازه ۵ تا  و دســـته های خاصـــی از الگور
۱۵ ســـال آینده که اشـــاره کرده ام، شـــدیدا مورد تغییر واقع شـــود. یعنی خیلی 
از راهکارهاســـت که در حال حاضر مســـکوت مانده و خیلی مورد توجه قرار 
یتم ها  نمی گیرید، چه در سخت افزار و زیرساخت های پردازشی، چه در الگور
و روش های مختلف تحلیلی. هرچند محاســـبات کوآنتومی، قدرت بســـیار 
گر بخواهد به ســـمت  یـــادی دارد، مخصوصا ا ی های بســـیار ز یـــاد و دشـــوار ز
تقلیـــد عملکـــرد مغز نورونی برود، گزینه های بســـیار متعدد دیگری هم وجود 
دارد. بعضی از این گزینه ها هســـتند که ممکن اســـت امکان فراهم کردن آنها 
ی به چه ســـمتی می رود،  در کشـــور ما هم خیلی ســـخت نباشـــد. اینکه فناور

یادی دارد.  همچنان ابهامات خیلی ز

اکوسیســـتم های هـــر حـــوزه در دنیا بـــه یکدیگر متصلند. علـــم و فناوری، زبانی 
جهانـــی دارد کـــه همه جـــا به یک شـــکل آموزش داده می شـــود. پایتـــون و جاوا، 
لهجـــه ندارنـــد یـــا یک ژاپنی یا یک مراکشـــی آن را طراحی کند، هرکســـی که بلد 
باشد، کد را متوجه می شود و به همین دلیل، علم قابل تحریم نیست. اما برای 
اینکه با اکوسیستم بتواند شکوفا باشد، باید بتواند تعامل جهانی داشته و برای 
شرکت های خود سوددهی ایجاد کند. با توجه به اینکه ما در شرایط تحریم ها 
هستیم و محدودیت های زیادی وجود دارد، چه طراحی برای عبور از این وضعیت 

به منظور حفظ و تقویت بوم سازگان هوش مصنوعی وجود دارد؟
ی اطاعات  همان طور که اشاره کردید، خیلی از موضوعات بین المللی فناور
تحریم پذیر نیســـت. همان طور که اشـــاره کردید، زبان برنامه نویســـی که در هر 
ی هست، در کشورهای دیگر هم قابل استفاده است. به همین صورت،  کشور
پروژه هـــای متـــن باز یا مقالات دانشـــگاهی هم در هر جای دنیا که کار شـــده 
باشد، در جای دیگر هم در اختیار قرار دارد. ما از این لحاظ که آنچنان تحت 
یـــم قرار نگرفتیم و نمی گیریم، اما مســـاله مهم ما در بحث تعامات  تاثیـــر تحر
بین الملل، این اســـت که تعامات ما خیلی به صورت یکطرفه اســـت؛ یعنی 
خیلـــی از نیروهـــای مـــا که خیلی از آنها هم خبره هســـتند، به صورت یکطرفه 
تی که به صـــورت یکطرفه فقط ما  می رونـــد و برنمی گردنـــد. ایـــن نـــوع از تعاما
بخواهیم نیروهای شاخص خودمان را از دست بدهیم، اصا تعامل سازنده ای 
نیست. اگر منظور از تعامات بین الملل، خریدن تجهیزات یا انجام پروژه های 
ی  مشـــترک بین چند کشـــور اســـت، مخصوصا با کشـــورهایی که از ما فناور
ی های دیگر هم چنین  پیشـــرفته تری دارنـــد، ما در خیلی از حوزه هـــای فناور
حالتی را داشتیم و به هر ترتیبی بوده، درنهایت گلیم خودمان را از آب بیرون 
گر به طور حساب شـــده بپذیریم  کشـــیدیم. یعنی شـــاید خیلی از پدیده ها را ا
و با آنها مواجه شـــویم، می توانیم عملکرد بهتری داشـــته باشـــیم. درخصوص 
تعامـــات بین الملـــل هـــم ایـــن قضیه وجـــود دارد، در عین حال کـــه اتفاقات 
مشخصی در حوزه بین الملل در جریان است. به عنوان مثال، کشورهای عضو 
پیمان شانگهای، نقشه راه مشترک توسعه هوش مصنوعی دارند که کشور ما 
کستان و بقیه کشورها مشارکت می کند که  هم در کنار چین، روسیه، هند، پا
در ذیـــل آن، انـــواع موضوعات  از این قبیل یعنی تعامات بین الملل اســـتاد و 
، برگزاری رویدادهای مشترک، انجام پروژه های توسعه فناوری مشترک  دانشجو
و تعامات شـــرکت ها و تولید اســـتانداردها و اسناد مشترک، پیش بینی شده 
که فرصت های مختلفی را به طور بالقوه نشـــان می دهد. اینکه چقدر بالفعل 
شود و چقدر بتواند برای ما مفید باشد، چیزی است که بستگی به سیاست 

ی مجریان این موضوع دارد.  و سبک  کار

گر بنا باشـــد تعدادی یونیکورن در کشـــور داشـــته باشـــیم، این شـــرکت ها باید  ا
بتواننـــد صـــادرات داشـــته و رشـــد ثابتی را برای خود حفظ کننـــد. در همین مورد 
و با توجه به شـــرایط اقتصادی، باید آنها این اطمینان را با چشـــم خود ببینند و 

مشـــوق هایی هم برای تضمین آن وجود داشـــته باشـــد. به همین دلیل، باید در 
گذشـــته، همکاری هـــای جـــدی بین ایران و یک کشـــور خارجی یـــا داخل ایران 
کنون چنین چیزی به صورت  شکل گرفته باشد که آن شرکت تشویق شود. آیا تا

جدی با کشورهایی مثل چین و روسیه، انجام شده است؟
بخش قابل توجهی از بازار هوش مصنوعی در ۱۵ تا ۲۰ سال اخیر در کشور ما، 
موضوعاتی بوده که کشورهای دیگر نمی توانستند به آن وارد شوند. موضوعاتی 
که مرتبط با خط و زبان یا ویژگی های فرهنگی یا موضوعات دیگری بوده که 
یستن در کشور ما را داشته و در این  نیاز به حضور مستمر شرکت یا در واقع ز
ی قابل  زمینه هـــا کـــه هوش مصنوعی اقتصادی بوده، ما شـــاهد توســـعه فناور
توجهـــی بودیم. یعنـــی از نمونه های بین المللی، عما شـــرکت های ما چیزی 
یگر دانش بنیان داخلی در هر کدام از این  کم نداشتند. رقابت بین چند باز
بازارها ایجاد شده بود و رقابت بر مبنای هم کیفیت هم ارائه خدمات بهتر و 
یکرد  گر رو هم قیمت مناسب تر بود. به عبارتی، به بالندگی رسیده بودند. اما ا
صادرات را بخواهیم در نظر بگیریم که موضع بسیار حیاتی و اجتناب ناپذیری 
اســـت، قاعدتا صادرات باید خیلی حســـاب شـــده باشد؛ صادراتی باشد که 
بتواند مثل همان موضوع اقتصادی بودن هوش مصنوعی در چند سال اخیر 
که اشاره کردم، بر مبنای نقاط قوت مشخصی باشد. هرچند ما در کشورمان 
یم، در انـــواع حوزه های محصولات فناورانه  ی صرف هم دار صـــادرات فنـــاور
ی ها در نظـــر بگیرید، تا محصـــولات مختلف  و هنـــری مثـــل انیمیشـــن و باز
ی )فریلســـنری( کار می کنند. این هم  هـــوش مصنوعـــی که به صورت آزادکار
کیفیتی  نوعی صادرات محســـوب می شـــود، هرچند شاید صادرات خیلی با
نباشد. اینکه بخواهیم صادرات را به طور جدی شکوفا کنیم، احتمالا بحث 
کشـــورهای هدفی که با ما ویژگی های مشـــترک خط و زبان و فرهنگ یا حتی 
دیـــن و چنیـــن موضوعاتـــی دارند، شـــاید در اولویت قابل توجهی باشـــند. ما 
یم؛ مثا بعضی از استانداردهای  همین قضیه را در زمینه استانداردها هم دار
ی های کامپیوتری که در فرهنگ ما هست، ممکن  مربوط به رسانه یا مثا باز
ی داشته باشد و به تبع آن،  اســـت با فرهنگ بقیه کشـــورهای اســـامی سازگار
ی های هوشـــمندی که بخواهد مثا طبقه بندی محتوا و موضوعاتی از  فناور
کاتی خواهد داشت. اینها جایی هستند که  این قبیل را انجام بدهیم، اشترا
یم که یک گام جلوتر باشـــیم. در عین حال  یم، فرصت دار مـــا نقـــاط قـــوت دار
که موضوعات پایه هوش مصنوعی هم که در همه دنیا مشـــترک اســـت، آنها 
گر به صورت اصولی و حساب شده عمل شود،  هم باز بازار دیگری است که ا

بعید نیست که بتوانیم در آنها هم توفیقی داشته باشیم. 

، مهم ترین مســـاله حـــال حاضر هوش مصنوعی کشـــور در  به عنـــوان ســـوال آخر
نگاه شما چیست؟

یم به ســـرعت در گذر  پنجـــره فرصتـــی کـــه ما برای توســـعه هوش مصنوعی دار
یگران شـــاخص جهانی ، حداقل  اســـت. تا قبل از پایان این دولت، جای باز
گر هم  اول تـــا ســـی ام جهـــان، در حـــوزه هـــوش مصنوعی تثبیت می شـــود یـــا ا
گر  تغییری اتفاق بیفتد، در شیب آن دیگر تغییری پیش نخواهد آمد. یعنی ا
ما بتوانیم در این روند چهار ســـاله، روند رو به  رشـــدی داشته باشیم، همین در 
گر این  واقع لختی و اینرســـی می تواند ادامه پیدا کند و پیشـــرفت کنیم. اما ا
ی را  فرصت را از دست بدهیم، با اطمینان می توانم بگویم که این موج فناور
از دست داده ایم و باید منتظر بمانیم تا شاید مثا ۲۰ تا ۴۰ سال آینده ببینیم 
ی  . در نتیجه ما از الان در این باز ی انجام دهیم یا خیر آن موقع می توانیم کار
چهار ســـاله در حال محکم کردن جای خود برای یک بازه چند ده ســـاله در 
یانی که برای کشور  گر این فرصت را از دست دهیم، ضرر و ز آینده هستیم و ا
دارد، قابل توجه خواهد بود. پوتین اشاره کرده به اینکه در آینده کشورها به دو 
ی هوش مصنوعی را در اختیار دارند و حکمرانی  دسته کشورهایی که فناور
ی را در اختیار ندارند و مجبورند مطیع  می کننـــد و کشـــورهایی که این فنـــاور
باشند، تقسیم خواهند شد. در نظر بگیرید که انواع تبعات سیاسی، فرهنگی، 
ی می تواند برای دهه های  اجتماعی و اقتصادی که عقب ماندن از این فناور
آینده ما داشته باشد، چقدر قابل توجه است. چیزی که این قضیه را مشخص 
می کند، اتفاق های همین حدود چهار سال آینده ماست و این قضیه فقط 
در صورتی می تواند رقم بخورد که بتوانیم در یک جایگاه بسیار عالی در میان 
یادی در کشور داشته باشیم. یعنی  ۱۰ تا ۱۵ کشـــور برتر باشـــیم و توازن بســـیار ز
بخش هـــای تولیـــد علـــم و پژوهش مـــا، اقتصاد ما، صنعت مـــا، دولت و همه 
ارکان هماهنـــگ بـــا هـــم عمل کنند تا بتوانیم به خروجی مطلوب در یک دوره 

فشرده دست پیدا کنیم. 


